
PROTOKÓŁ V/2023 

z zebrania z mieszkańcami Osiedla Toruńskiego 

w dniu 12 kwietnia 2023 r.  

 

J. Zakrzewska – Przewodnicząca ZOT – w I terminie brak wymaganego kworum, termin II 

zebrania ustalono na godz. 17.15. 

W II terminie – kworum stwierdzono, wg listy obecności w zebraniu uczestniczy 16 

mieszkańców. 

J. Zakrzewska – Przewodnicząca ZOT –  powitała zebranych mieszkańców i odczytała 

porządek obrad zebrania – zał. nr 2. 

Ad. 2. 

J. Zakrzewska  – Przewodnicząca ZOT –  przedstawiła sprawozdanie z działalności 

zarządu osiedla za 2022 rok, który stanowi – zał. nr 3 do niniejszego protokołu.  

Ad. 3. 

J. Zakrzewska - Przewodnicząca ZOT – przedstawiła zebranym Uchwałę Nr 1/2023 

zebrania mieszkańców Osiedla Toruńskiego z dnia 12.04.2023 r. w sprawie podziału środków 

finansowych przeznaczonych na działalność osiedla. Środki w wysokości 4.000 zł Zarząd 

Osiedla proponuje przeznaczyć na zakup drzewek i posadzenia ich w okolicach m.in. ul. 

Granicznej. 

Zadano pytanie kto będzie podlewał te drzewka.  

J. Zakrzewska odpowiedziała, że pomysł jest taki, aby to mieszkańcy sami o nie dbali i 

podlewali.    

Mieszkańcy przyjęli Uchwałę jednogłośnie (17 głosów - za) – zał. 4 do protokołu.  

Ad. 4. 

T. Substyk – Burmistrz Solca Kujawskiego – planowane dochody budżetu na 2023 rok 

wynoszą 122.820.584,48 zł, planowane wydatki budżetu wynoszą 119.795.734,11 zł. 

Natomiast dochody majątkowe zaplanowano w wysokości 32.807.451,00 zł.  

W ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Gmina będzie realizować takie projekty 

jak: 

- zagospodarowanie terenów nadwiślańskich, 

- zagospodarowanie terenów po byłej Nasycalni (Nasycalnia Sportu, inwestycja realizowana 

etapami), 

- budowa tężni na Skwerze H. Szarego, koło Muzeum (8 m długości, ławeczki), zakończenie 

realizacji 06.2023 r.  



 

W 2023 roku będą też realizowane:  

- ścieżka rowerowa wzdłuż ul. Leśnej wraz z wymianą oświetlenia na ledowe, 

- Zarząd Dróg Wojewódzkich jest na etapie wykonania dokumentacji technicznej na budowę 

ścieżki rowerowej wzdłuż ul. Garbary jak również na wykonanie nowej nawierzchni ulicy 

Garbary z dwoma rondami. Jedno rondo powstanie przy wyjeździe z ul. Sportowej w  

ul. Garbary, a drugie na obecnym skrzyżowaniu ul. Ugory – ul. Leśnej – ul. Powstańców. Co 

do naprawy ul. Leśnej, to Gmina jest na etapie prowadzenia rozmów.  

- Gmina ogłosiła przetarg na budowę ul. Kujawskiej, na odcinku od torów kolejowych do ul. 

Haskiej (od ul. Haskiej do ul. Rzymskiej odcinek jest już wykonany). Nowy odcinek drogi 

będzie miał szerokość 6 m, zostanie wykonany też chodnik po jednej stronie. Gmina 

otrzymała dofinansowanie w wysokości 1.425.000,00 zł w ramach Polskiego Ładu. Do końca 

2023 r. realizacja tej inwestycji musi zostać zakończona, 

- Gmina przystąpiła do opracowania projektu budowy ulic min. pomiędzy ulicą Lipowa, a 

Młyńską i ulic podległych. Pani Burmistrz szczegółowo przedstawiła plan budowy 

poszczególnych ulic. Cześć dróg będzie miała formę pieszojezdni. Informacja ta zostanie 

zamieszczona na stronie internetowej, zorganizujemy też spotkanie z mieszkańcami, aby 

ocenili czy zaproponowane rozwiązania satysfakcjonują ich, 

- oddano do użytku saunę oraz grotę solną w Ośrodku Sportu i Rekreacji. 

- wykonanie prac konserwatorskich budynku Szkoły Muzycznej I Stopnia w Solcu 

Kujawskim. Gmina złożyła wniosek o dofinansowanie na wykonanie prac konserwatorskich, 

otrzymaliśmy odmowę. Będziemy składać kolejny wniosek.  

Ponadto dodała, że zakończono budowę ul. Łąkowej oraz ul. Targowej, która została 

połączona z drogą wojewódzką.  

Gmina otrzymała też zgodę na zmniejszenie zakresu realizacji inwestycji związanej z budową 

ul. Wiejskiej. Zostanie wykonana nawierzchnia z odprowadzeniem deszczówki do sąsiednich 

ulic.  

Ponadto zaplanowano spotkanie z przedstawicielami Metropolii Bydgoszcz w sprawie 

tańszych biletów komunikacji miejskiej dla dzieci i młodzieży z naszego miasta. Koszt 

dopłaty ze strony Gminy to ok. 500.000 zł (za okres od września do końca roku szkolnego). 

W budżecie Gminy taką kwotę będzie trzeba zarezerwować.  

Mamy też zaplanowane spotkanie z przedstawicielami PKS w sprawie dodatkowych połączeń 

autobusowych Solec – Bydgoszcz (w soboty i niedziele). 



Planujemy też skontaktować się z innymi przewoźnikami i porozmawiać na temat 

ewentualnych kosztów obsługi naszej Gminy w tym zakresie. Rozmawiać trzeba, aby 

komunikację w Gminie poprawić.   

Zastępca Prezydenta Miasta Bydgoszcz ma przedstawić nową kalkulacje całkowitych 

kosztów oraz kosztów dopłaty Gminy do biletów komunikacji miejskiej. Brakuje też 

kierowców, a koszty ich zatrudnienia są bardzo wysokie.    

C. Ball – Dyrektor WUM – poinformował, że przy przejściu dla pieszych na ul. Kujawskiej 

zainstalowano 2 lampy oświetleniowe - solarne. Prośba do mieszkańców jest taka, aby 

zgłaszali uwagi gdyby np. nie świeciły. Lampy solarne to rozwiązanie tymczasowe, do czasu 

aż Gmina wykona właściwe oświetlenie w tej ulicy.    

Ponadto przypomniał mieszkańcom o Programie „Czyste Powietrze” i funkcjonującym przy 

ul. Toruńskiej 8a, punkcie konsultacyjno – informacyjnym.       

 

Mieszkańcy zgłosili wnioski dot.:  

- wykonania przejścia dla pieszych w ul. Leśnej. 

C. Ball – Dyrektor WUM – odpowiedział, że w ul. Leśnej trudno jest zrobić dodatkowe 

przejście dla pieszych, bo wzdłuż tej drogi znajdują się albo miejsca parkingowe albo zatoka 

autobusowa albo skrzyżowania z bocznymi ulicami (na wysokości których nie można 

wykonać przejścia). Dodał, że pieszy może przechodzić w dowolnym miejscu z zachowanie 

szczególnej ostrożności, jednak nie bliżej niż 100 m od najbliższego przejścia dla pieszych.  

 

- zagospodarowania terenu „za rowkiem” oraz zabezpieczenia 2 drzew, które są pomnikiem 

przyrody, a są dewastowane.   

T. Substyk – odpowiedziała, że teren pomiędzy „rowkiem”, a ul. Kujawską jest 

przeznaczony pod budownictwo wielorodzinne. Na pewno teren ten zostanie 

zagospodarowany.  

C. Ball – Dyrektor WUM – prośba, aby niezwłocznie zgłaszać do Urzędu wszelkie 

incydenty związane z dewastowaniem tych drzew, które są prawnie chronione. 

 

- uzupełnienie fragmentu chodnika w okolicy sklepu Dino, w kierunku bloków. 

C. Ball – Dyrektor WUM – poprosił o kontakt po zebraniu, w celu umówienia się co do 

odbioru kostki brukowej pochodzącej z odzysku, aby uzupełnić brakujący fragment.  

 

- obsypywania się „rowka”, naprawy chodnika w pobliżu rowka oraz naprawy chodnika przy 

ul. Toruńskiej.  



J. Zakrzewska – Przewodnicząca ZOT –  odpowiedziała, że konieczność naprawy chodnika 

wzdłuż rowka zostanie zgłoszona do Spółdzielni, która jest jego właścicielem. Rów został w 

części posprzątany i odmulony. Znalazły się w nim m.in. odpady wielogabarytowe jak 

kanapa, która mogła przyczynić się do osunięcia się. Zostało to uporządkowane.  

C. Ball – Dyrektor WUM – dodał, że chodnik przy ul. Toruńskiej należy do Zarządu Dróg 

Wojewódzkich, zwrócimy się do nich z wnioskiem o dokonanie naprawy.  

 

- parkowania aut przy blokach, ale na terenach zielonych. 

Komendant Policji T. Piasecki – odpowiedział, że parkowanie aut na terenach zielonych nie 

jest zabronione, z zastrzeżeniem takim, że nie jest niszczona zieleń. Najprościej jest w takim 

przypadku zrobić zdjęcia tych aut, które są zaparkowane w miejscach niedozwolonych i 

zgłosić to na policję, która przeprowadzi postępowanie wyjaśniające o wykroczenie.    

 

- możliwości uruchomienia w Gminie wirtualnej centrali wywoływania taksówek, istnieją 

rozwiązania techniczne umożliwiające jej uruchomienie.  

T. Substyk – odpowiedziała, że rozeznamy temat  czy jest taka możliwość.  

 

- braku koszy na śmieci m.in. w okolicach Przedszkola „Promyczek”, bloku 50G w kierunku 

marketu. Szczególną plagą są psie odchody pozostawiane na terenach zielonych.  

J. Zakrzewska – Przewodnicząca ZOT – odpowiedziała, że jest to plaga całego miasta.  

C. Ball – Dyrektor WUM – dodał, że zostaną sprawdzone te miejsca gdzie tych koszy 

brakuje i ewentualnie zostaną dostawione.  

 

- wysokich kosztów za odpady tj. 39 zł na osobę na miesiąc, nie mytych pojemników na 

bioodpady  

C. Ball – Dyrektor WUM – odpowiedział, że stawka obecnie wynosi 38 zł, 1 zł to stawka 

pobierana przez spółdzielnie na dodatkowe poza harmonogramem wywozy odpadów 

wielogabarytowych i dodatkowo 3 zł dopłaca Gmina do każdego mieszkańca. Zatem stawka 

wynosi ogólnie 41 zł. Są to wysokie koszty. Gmina korzysta z firm z terenu Bydgoszczy, 

które zagospodarowują te odpady oraz odpady zmieszane oddajemy do ProNatury do 

spalarni. Gdyby Gmina oddawała odpady na składowisko to koszty byłyby trzykrotnie 

wyższe. Właściciel wiaty śmietnikowej odpowiada za mycie i dezynfekcję pojemników na 

bioodpady. Zgodnie z regulaminem utrzymania czystości i porządku w Gminie odbywa się to 

dwa razy do roku. Zwrócimy uwagę spółdzielni o to. Jest to obowiązkiem właściciela 

pojemników.  



- przywrócenia znaku „zakaz wjazdu pojazdów powyżej 2,5 tony” na teren osiedla, ponieważ 

samochody te zajmują miejsca parkingowe, których na osiedlu i tak brakuje, dodatkowo 

samochody te parkowane są w poprzek. 

J. Zakrzewska – Przewodnicząca ZOT – odpowiedziała, że zostanie wniosek zgłoszony do 

spółdzielni.  

 

- małej ilości mieszkań socjalnych i komunalnych oraz liczby osób oczekujących na lokal 

komunalny bądź socjalny na terenie Gminy.  

T. Substyk – odpowiedziała, że wybudowano budynek socjalny na Osiedlu Toruńskim na 59 

mieszkań oraz 2 budynki z 16 mieszkaniami socjalnymi. Na mieszkanie socjalne, komunalne 

bądź tymczasowe oczekuje obecnie ok. 200 osób. Powinno być więcej tych mieszkań, jest to 

trudny temat, trzeba wyważyć, żeby przyznawać je sprawiedliwie. Wiemy, że wiele osób 

uczciwych, ale o niskich dochodach czeka na te mieszkania, jednak obecnie Gminy nie stać, 

na wybudowanie kolejnych budynków socjalnych, kredyty są bardzo wysoko oprocentowane. 

Dodała, że zadłużenie z tytułu opłat czynszowych wynosi ok. 8 mln zł. Mimo to, Gmina 

pomaga osobom potrzebującym i to robi.  

Mieszkanka zauważyła, że dobrym rozwiązaniem byłby wykup mieszkania ze zniżką, przy 

wkładzie np. 30 % wartości mieszkania, na pewno wiele młodych osób skorzystałoby z 

takiego rozwiązania.   

 

- braku żłobków na terenie Gminy. 

T. Substyk – odpowiedziała, że jest żłobek przy ul. Kościuszki 12 na ok. 60 miejsc.  

 

- planów Gminy związanych z odpadami na terenie Gminy. 

C. Ball – Dyrektor WUM – odpowiedział, że na terenie Gminy nie była i nie jest planowana 

budowa spalarni, Gmina partycypowała w kosztach budowy spalarni w Bydgoszczy, dzięki 

temu dostarczamy odpady zmieszane po niższych kosztach.  

Ważne będzie też osiągnięcie poziomu odzysku z odpadów. Obawy są takie, że wskaźniki te 

są coraz mniejsze i możemy poziomu odzysku nie osiągnąć, wówczas czekają Gminę wysokie 

kary. Dlatego tak ważne jest segregowanie odpadów.  

Ponadto dodał, że w 2025 r. Gmina będzie bioodpady przekazywać do Bydgoszczy do 

biogazowni, którą Bydgoszcz wybuduje. Wówczas koszt tych odpadów będzie niższy, 

obecnie są to najdroższe z odpadów.  

W. Elszyn – Kierownik Działu Gospodarki Komunalnej ZGK Sp. z o.o. – dodał, że 

obecnie tona bioodpadów to koszt rzędu 600 zł netto. Droższe są jedynie odpady 

wielkogabarytowe tj. 800 zł netto za tonę. ZGK jest zobligowane to postępowania zgodnie z 



ustawa zamówień publicznych, co roku ogłaszany jest przetarg, w tym roku do przetargu w 

sprawie zagospodarowania bioodpadów z terenu naszej Gminy zgłosiła się tylko jedna firma 

tj. Remondis z Bydgoszczy.  Firma ta odbiera też odpady wielogabarytowe, gdzie są dalej 

zagospodarowywane, przetwarzane i sortowane. Od 2025 r. odpady biodegradowalne będą 

zagospodarowywane przez ProNaturę w ramach budowanej biogazowni na mocy zawartego 

porozumienia z Gminą.   

 

- konieczność zamontowania lustra na skrzyżowaniu ul. Bydgoska – św. Stanisława    

C. Ball – Dyrektor WUM – odpowiedział, że jest to droga wojewódzka, parkowanie 

pojazdów tuż przed tym skrzyżowaniem jest złamaniem przepisów prawa ruchu drogowego, 

obecnie jesteśmy na etapie zmiany organizacji ruchu od ul. Słowackiego do ul. Ułańskiej. Na 

postawienie lustra jest w tym miejscu zbyt wąsko. Możemy ponowić wniosek do ZDW w 

Bydgoszczy.  

 

- samochodów poruszających się z dużą prędkością w ul. Tartacznej na wysokości szkoły, 

prośba do policji o częstsze kontrole, jest niebezpiecznie na przejściach dla pieszych, 

szczególnie dla matek odprowadzających radno dzieci do szkoły.  

Komendant Policji T. Piasecki – odpowiedział, że wniosek przekaże do Wydziału Ruchu 

Drogowego w Bydgoszczy.   

Wyjaśnił też dokładnie organizację ruchu i co oznaczają znaki na Placu Jana Pawła II.   

 

J. Zakrzewska – podziękowała mieszkańcom za udział w zebraniu i zamknęła zebranie o 

godz. 19.15. 

                                                                 

                                                                  Przewodnicząca Zarządu Osiedla Toruńskiego                                                                    

                                          Joanna Zakrzewska  

 

Protokołowała:                                     

Katarzyna Ciudzińska 
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